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مواضعضدايرانيامريكادرمذاكراتتغييرنميكند
سخنگوي كميس�يون امنيت ملي مجلس با 
بيان اينكه تمديد مذاك�رات آن هم به مدت 
هفت ماه سؤال برانگيز اس�ت، گفت: مواضع 
امري�كا در مذاكرات تغيي�ري نخواهد كرد و 
تنه�ا راه برون رفت از ش�رايط فعلي اقتصاد 
مقاومتي و تكيه بر توان داخلي كشور است. 
به گ��زارش خبرگزاري فارس، س��يد حس��ين 

نقوي حس��يني نماينده مردم ورامين در مجلس شوراي اس��امي با اشاره به 
تمديد دوره مذاكرات ايران با 1+5 اظهار داشت: با وجود انتقاداتي كه به توافق 
ژنو در داخل كشور وارد بود، جمهوري اسامي ايران توافق ژنو را پذيرفت و براي 
اعتمادسازي و اثبات اين مسئله كه اهل منطق و گفت وگوست، به تمام تعهدات 
خود به صورت جامع عمل كرد. سخنگوي كميسيون امنيت ملي خاطرنشان 
كرد: همچنين مطابق توافق ژنو بنا ش��د تا نه به صورت تك تك و نه به صورت 
دسته جمعي تحريم جديدي عليه ايران وضع شود، اما متأسفانه شاهد اعمال 
تحريم هاي جديد عليه ايران از سوي كشورهاي غربي در اين مدت بوديم. وي 
تصريح كرد: با وجود همه كارشكني ها از سوي كشورهاي غربي، ايران به مذاكرات 
ادامه داد تا اولاً به افكار عمومي جهان ثابت كند كه اهل منطق و گفت وگوست و 
ثانياً به دول غربي اين موضوع را بفهماند كه موضوع هسته اي ايران راه حلي جز 

مذاكره ندارد و تهديد و تحريم نمي تواند در اين ارتباط مؤثر باشد. 
نقوي حسيني اضافه كرد: گرچه همه تاش ها در اين جهت بود تا ايران و 5+1 
به توافق جامع دست پيدا كنند، اما كارش��كني هاي امريكا و مانع تراشي هاي 
اروپايي ها سبب شد تا امكان توافق جامع از دست برود و تأثير لابي صهيونيستي 
بر مقامات امريكايي نگذاشت تا آنها در مذاكرات تصميم درستي اتخاذ كنند. 

وي ادامه داد: تمديد مذاكرات آن هم به مدت هفت ماه، س��ؤال برانگيز است، 
مذاكرات در حالي بايد تمديد شود كه طرفين درك درستي را از مطالبات هم 
نداشته باشند كه اين موضوع در شرايط كنوني در ارتباط با ايران و 1+5 صدق 
نمي كند، مگر بناست تا تغييري در مطالبات كش��ورهاي طرف مذاكره اتفاق 

بيفتد كه مذاكرات آن هم به مدت هفت ماه تمديد شود. 
سخنگوي كميسيون امنيت ملي مجلس همچنين بيان داشت: ما از همين حالا 
انتهاي كار مذاكرات را مي دانيم و مواضع امريكايي ها در نهايت همين خواهد 
بود كه امروز است، بنابراين چرا بايد وقت خود را تلف كنيم، راه حل هماني است 
كه رهبر معظم انقاب چند س��ال پيش گفتند و عنوان كردند كه امريكا قابل 

اعتماد نيست و ما امروز به آن نتيجه رسيده ايم.

وزير علوم: فتنه خط قرمز ماست
فرهادي با مواضع ضدفتنه خود رأي موافق 197 نماينده مجلس را جلب كرد

علي مطهري: مخالف فرهادي هستم، چون مجلس موافق اوست، شايد معامله اي دركار است
لاريجاني: حرف هاي مطهري جوانمردانه نبود

پس از نزديك ب�ه 100 روز از بركناري فرجي دانا 
توسط مجلس بالاخره سومين گزينه پيشنهادي 
حائ�ز آراي لازم براي مديري�ت وزاتخانه علوم، 
تحقيق�ات و فناوري ش�د آن هم ب�ا آراي قاطع 
197 نماينده كه نمايانگر آن اس�ت كه منتخبان 
مل�ت - ب�ه مانن�د جلس�ه هاي رأي اعتم�اد 
گذش�ته – ب�ه دور از مباح�ث حزب�ي و جناحي 
و تنها ب�ر اس�اس منافع مل�ي عم�ل مي كنند. 
رأي اعتم��اد قاطع مجلس به فرهادي نش��ان داد كه 
ماه ها تخريب و هجمه نسبت به مجلس اصولگرا ناروا 
بوده و مجلس در صورتي ك��ه گزينه كارآمد با تجربه 
مديريتي مناسب معرفي شود اقبال كرده و اصل براي 
آنها بر تعامل و تفاهم دو قوه اس��ت. اين در حالي بود 
كه روزنامه هاي زنجيره اي تاش داش��تند اين نكته 
را برجسته كنند كه مخالفت نمايندگان با گزينه هاي 
پيش��نهادي دولت تنها لجبازي و زاييده تفكر حزبي 
است و مدعي بودند برجسته كردن فتنه هم بر همين 

اساس صورت مي گيرد. 
ب��ه عن��وان نمون��ه روزنامه ه��اي انب��وه جري��ان 
تجديدنظرطل��ب قبل از جلس��ه رأي اعتماد گزينه 
پيشنهادي وزير علوم قبلي تيترهايي با اين مضمون 
را در صفحات نخس��ت خود برجسته كردند؛ »آتش 
تهيه گروه نه عليه وزير پيشنهادي«، »آشوب پيامكي 
عليه دول��ت«، »دكتر زلزل��ه به بهارس��تان معرفي 
شد«، »جايي براي بهانه گيري نيست«، »چهارمين 
نام��زد وزارت عل��وم نيامده جواب منف��ي گرفت«، 
»دو، دوي بي محل«، »اگ��ر وزير علوم رأي نياورد«، 
»جولان پيامك در بهارس��تان«، »فضاس��ازي عليه 
وزير پيش��نهادي علوم كليد خورد«، »چشم به راه 
وزير دانشمند«، »تخريب زودهنگام گزينه چهارم« 
و »مخالفت برخي نمايندگان با وزارت دانش آشتياني 

لحظاتي پس از معرفي.«
اين نكته را هم مي توان گفت كه رأي آوري فرهادي 
تا حدودي مي تواند حجم تخريب هاي مستقيم عليه 
مجلس نهم را حداقل چند روز كاهش داده و به اين 
سطح بكشاند كه »مجلس تحت فش��ار مردم و قشر 
نخبه و تحصيلكرده جامعه حاضر به رأي اعتماد شد« 
يا »مجلس راهي به جز رأي اعتماد به فرهادي نداشت 
چراكه نمي توانست پنجمين وزير معرفي شده را هم 
رد كند«. اين را هم نبايد ناديده گرفت كه موضع قاطع 
فرهادي در قبال فتنه از يك سو چشم انداز مناسبي 
را براي وزارتخانه علوم ترسيم مي كند و از سوي ديگر 
ناراحت��ي و عصبانيت تجديدنظرطلب��ان را به دنبال 

خواهد داشت. 
  مخالفت مي كنم چون مجلس موافق است!

علي مطهري نماينده مردم 
تهران به عنوان اولين مخالف 
وزير پيشنهادي در مجلس 
اظهار داشت: علت مخالفت 
من اين اس��ت كه احساس 
كردم فض��اي مجل��س در 
مجموع موافق وزير پيشنهادي است، در حالي كه افراد 
قوي تري از آقاي فرهادي با معيار درست مجلس كه 
همراهي با فتنه خط قرمز ماست از سوي مجلس رد 
شدند، بنابراين احساس مي كنم گفتمان اصولگرايي به 

خطر افتاده و لازم است كه از آن دفاع كنم. 
وي اف��زود: مي خواهم با منطق اكثري��ت مجلس در 
مس��ئله وزارت علوم صحبت كنم و ب��ه عبارت ديگر 
مي خواهم از حيثيت و اعتب��ار مجلس دفاع كنم. اگر 
مجلس آسيب ببيند كل نظام آسيب مي بيند، مجلس 
در جريان وزير سابق علوم )فرجي  دانا( و در جريان رأي 
اعتماد به دو وزير پيشنهادي قبلي مهم ترين معيار و 
ماك خود را در عدم همراهي با فتنه 88 اعام كرد و 
گفت فتنه خط قرمز ماست، نامه نگاري يا تحصن مبني 
بر تظلم و دادخواهي را به معني فتنه گري اعام كرد و 

گفت ما به چنين كسي رأي اعتماد نمي دهيم. 
نماينده تهران اضافه كرد: نيلي احمدآبادي را به جرم 
امض��اي تظلم 88 و ب��ه دليل قضيه حمل��ه عده اي به 
دانشكده فني دانشگاه تهران، ضرب و شتم و بازداشت 
و دانش��جويان را فتنه گر ناميديم و ب��ه او رأي اعتماد 
نداديم، آقاي دانش آش��تياني را هم ب��ه جرم امضاي 
يك نامه انتقادي در جريان حوادث س��ال 88 فتنه گر 
ناميديم و هر چه گفت اطاع��ي از آن نامه ندارم و نام 
م��ن را بي خبر جزو امضاكنن��دگان ق��رار داده اند از او 
نپذيرفتي��م و گفتيم الان دير اس��ت، بايد همان موقع 
تكذيب مي كرديد، همچنين آقاي دانش آش��تياني را 
كه جرم همكاري با حزب مشاركت ضد نظام دانستيم 
و گفتيم صاحيت وزارت را ن��دارد. مطهري ادامه داد: 
اكنون آقاي فرهادي به عنوان وزير پيشنهادي علوم به 
مجلس معرفي شده است در حالي كه وي در كارنامه 
سياسي خود امضاي نامه اي را به همراه آقايان خاتمي، 
موسوي و كروبي و ده ها استاد دانشگاه ها و افراد سياسي 
ديگر خطاب به مراجع تقليد در اعتراض به نحوه برخورد 

مأموران امنيتي و نظامي با مردم معترض دارد. 
   اتهام زني به مجلس ناجوانمردانه است

علي لاريجاني رئيس مجلس بعد از س��خنراني علي 
مطهري اظهار داش��ت: آق��اي مطهري در بخش��ي 
از س��خنان خود گفت كه »اگر مجل��س به فرهادي 
براي تصدي سكان وزارت علوم رأي دهد، معامله اي 
صورت گرفته اس��ت«، بايد در اين زمينه بگويم اين 
حرف درستي نيس��ت. وي افزود: نمايندگان مجلس 
شوراي اس��امي خودش��ان صاحيت افرادي را كه 
معرفي مي شوند بررسي مي كنند ممكن است به فرد 
پيشنهادي رأي بدهند ممكن است رأي ندهند، اينكه 
مجلس رأي بدهد يك جور متهم شود رأي ندهد يك 

جور متهم شود، كار جوانمردانه و مردانه اي نيست. 

رئيس مجلس بر همين اساس يادآور شد: اينكه گفته 
مي شود مجلس وزراي علوم پيشنهادي قبلي را فتنه گر 
مي دانست و به همين دليل به آنان رأي نداد، اين هم 
حرف درستي نيست، من از مجموعه رأي نمايندگان 
مجلس چنين برداشتي نداش��تم، دريافت ما از رأي 
نمايندگان اين است كه نمايندگان صاحيت وزراي 
پيشنهادي قبلي را احراز نكردند و نتوانستند اطمينان 

كاملي بيابند كه فرد پيشنهادي وزير مناسبي است. 
   فردي از جنس آموزش عالي 
بايد در وزارت علوم قرار بگيرد

علي  محمد احمدي نماينده مردم دهلران در مجلس 
ه��م در مخالفت با وي اظهار داش��ت: جلس��ه رأي 
اعتماد امروز ما مربوط به وزارتخانه اي اس��ت كه از 
اساس��ي ترين و پايه اي ترين وزارتخانه كشور است. 
احمدي افزود: بايد كس��ي در مصدر آموزش عالي 
قرار گيرد كه درد پارك ه��اي علم و فناوري را بداند 
نه دردهاي ات��اق عمل را، چراكه آق��اي قاضي زاده 
هاشمي دردهاي اتاق عمل را مي داند. وي در ادامه 
سخنان خود بيان كرد: تعدادي از وزراي كابينه سن 
بالا داشتند كه عده اي گفتند با تحرك خود جبران 
مي كنند، اما از آن تعداد تنها يك نفر توانسته است 
تحرك خوبي داشته باشد، ما در وزارت علوم فردي 

مي خواهيم كه از دانشگاه ها بازديد كند. 
   فرهادي مصداق بارز عدالت است

همچنين محمد مه��دي رهبري املش��ي نماينده 
مردم رودسر هم در موافقت با محمد فرهادي با بيان 
اينكه وزير پيشنهادي علوم هر دو ويژگي ذكر شده 
را داراست، افزود: من به عنوان فرد كوچكي از مجلس 
از اينكه ما هنوز نتوانسته ايم يك فرد مناسب را براي 
مس��ئوليت خطير وزارت علوم انتخاب كنيم از يك 
جهت خوش��حال و از يك جهت ناراحت��م. وي وزير 
پيشنهادي علوم را مصداق بارز عدالت توصيف كرد 
و از همكاران خود خواست تا به محمد فرهادي براي 

تصدي پست وزارت علوم رأي مثبت دهند. 
   فرهادي اعلام كرد فتنه خط قرمز ماست

محمدحسين قرباني نماينده مردم آستانه اشرفيه نيز 
در موافقت با وزير پيش��نهادي علوم چهار محور مهم 
در رأي اعتماد به وزي��ر را اين گونه بيان كرد: اول آنكه 
فتنه خط قرمز ماس��ت و دوم اينكه باي��د راجع به آن 
روشنگري صورت گيرد. وي افزود: سوم اينكه فتنه 88 
جلوه اي از توطئه دشمنان بوده و چهارم هدف از فتنه 
گمراه كردن مردم بود. نماينده مردم آستانه اشرفيه در 
مجلس تصريح كرد: شخصاً با آقاي دكتر فرهادي در 
اين مورد صحبت كردم كه ايشان اعام كرد كه فتنه 

خط قرمز ماست. 
  برخي ها از رأفت نظام سوءاستفاده مي كنند
حميدرضا مشهدي عباسي نماينده مردم فيروزكوه و 
دماوند هم در مخالفت با فرهادي گفت: اگر اينكه من با 
فرد اصاح طلبي نشستم و گفتند با فتنه گران نشسته اي 
اشتباه است ولي كسي كه فتنه گري اش محرز شده را 

نمي توان ناديده گرفت. عباس��ي خاطرنشان كرد: چه 
دليلي دارد كه يك فتنه گر بيايد و بخواهد وزير ش��ود 
كسي كه اساتيد و دانش��جويان را عليه نظام شورانده 
اس��ت، كس��ي كه به دنبال براندازي نظام بوده است. 

برخي ها از رأفت نظام سوءاستفاده مي كنند. 
وي اضافه كرد: اگر نماين��دگان مجلس به اين نتيجه 
رس��يدند فردي صاحيت ندارد كه وزير ش��ود نبايد 
جنجال كرد. اين نماينده مجل��س تصريح كرد: توقع 
داشتيم رئيس جمهور كه به دنبال تعامل و وحدت است 
مباحثي را كه باعث زياد ش��دن فاصله و از بين بردن 
وحدت مي شود، مطرح نمي كرد. عباسي اظهار داشت: 
فرجي دانا نزديك به 110 رأي مثبت از مجلس گرفت 
ولي بعد آن مجلس را زير سؤال بردند لااقل با موافقان 
خودتان درست برخورد كنيد. وي اضافه كرد: برخي 
از دوس��تان همكار صحبت هايي مي كنند كه مجلس 
را زير س��ؤال مي برد بايد به اين مباحث توجه كرد تا 
باعث سوءاستفاده دشمنان نش��ود. مشهدي عباسي 
با اشاره به نقاط ضعف گزينه پيشنهادي وزارت علوم 
گفت: عدم تعامل با مجلس يكي از ضعف هاي فرهادي 
بوده است كه اميدواريم ترميم كند، مدتي كه زحمت 
سازمان هال احمر را داشت گزارشي از وي نديديم، ما 
مي گوييم دولتمردان گزارش عملكرد به مجلس بدهند 
تا عملكرد مثبت آنها را به مردم بگوييم ولي در سازمان 
هال احمر ظهور و بروزي نديديم، فرهادي فقط يك 

جلسه در روزهاي اول با كميسيون اجتماعي داشت. 
   با بورسيه هاي غيرقانوني برخورد كند

سيدمهدي هاشمي نماينده مردم تهران هم به عنوان 
موافق محمد فره��ادي وزير پيش��نهادي علوم اظهار 
داشت: تمام ش��بهات مطرح ش��ده در مورد فرهادي 
خوش��بختانه رفع ش��ده اس��ت و انتظار داري��م وزير 
پيشنهادي علوم با اصول و ارزش هايي كه تاكنون پايبند 
بوده در اين وزارتخانه نيز آنها را مدنظر قرار دهد. نماينده 
تهران در بخش ديگري از سخنانش تصريح كرد: طبيعتاً 
پاسخگويي به مسائلي كه در گذشته بوده و مطرح شده 
از انتظارات مجلس است، در مذاكراتي كه داشتيم، آقاي 
فرهادي به اين موضوع مقيد بود كه قوانين و مقررات در 
جايگاه حداكثري خودش بايد مدنظر قرار گيرد، انتظار 
داريم موضوع رؤساي دانشگاه ها كه سوابق قابل قبولي 
نداشته يا شبهه ناك هستند، مورد دقت و توجه لازم قرار 
گيرد كه البته اين موضوع در برنامه هاي وزير پيشنهادي 

علوم بوده و هست. 
هاش��مي در بخش ديگري از س��خنانش تأكيد كرد: 
در موضوع بورس��يه ها يكس��ري حقوق از برخي افراد 
ضايع شده است، طبق گزارشاتي كه داده شده، تعداد 
اندكي از بورس��يه ها مغاير با قوانين و مقررات بورسيه 
و پذيرفته ش��دند كه طبيعتاً نبايد به خاطر اين تعداد 
اندك و محدود حق همه بورس��يه  شده ها ضايع شود، 
قطعاً فرهادي بايد از حقوق افراد ذي حق در اين زمينه 
صيانت كند و با اف��رادي كه به ناروا و ب��ه ناحق از اين 

حقوق بهره مند و بورسيه شدند نيز برخورد كند. 

  خارج بودن از حلقه هاي تندروي مشاركتي 
نقاط مثبت وزير پيشنهادي علوم است

موافق ديگر وزير علوم الياس 
نادران نماينده مردم تهران 
بود كه طي س��خناني بيان 
كرد: دو نكته مثبت در سوابق 
آقاي فرهادي وجود دارد كه 
اول مديريت اخير ايشان در 
هال احمر اس��ت كه نس��بت به دوره قب��ل از خود 
سياه نمايي نكردند. وي افزود: نه به اين معنا كه در دوره 
پيشين مديريت هال احمر ضعفي نبوده است بلكه از 
آنجا كه مي خواست حركتي رو به جلو داشته باشد آن 
ضعف ها را رس��انه اي نكرد و اين يعني اعتدال. نادران 
خارج بودن از حلقه  تند روي مشاركتي و غيرمشاركتي 
برخاف گزينه هاي قبلي پيشنهادي را نكته مثبت دوم 
فرهادي خواند و ادامه داد: فرهادي به علت تندروي هاي 
اصاح طلبان در مجلس شش��م نتوانست در دور دوم 
رياست جمهوري آقاي خاتمي به مجلس معرفي شود. 
وي با تأكيد بر اينكه اصولگرايان بابت رأي اعتماد خود 
به فرهادي هيچ توقعي از وي نخواهند داشت، گفت: اگر 
آقاي رئيس جمهور يك مورد را سراغ دارند كه مجلس 
بابت آراي رأي اعتماد يا عدم رأي اعتماد مطالبه اي از 

ايشان داشته  است بيايد و علني پشت تريبون بگويد. 
نادران س��ران فتنه را ش��ريك جنايت جنايتكاران 
بين المللي برش��مرد و اظهار داش��ت: آنها در نتيجه 
فتنه 88 تصور كردند مي توانند با ترك ميز مذاكرات 
به اهداف خود دس��ت يابند. نماينده مردم تهران در 
مجلس گفت: انتظار داريم سياست هاي وزارت علوم 
تغيير كند. همانطوري كه از فرجي دانا خاضعانه تقاضا 
كرديم كه شما خود وزارت را اداره كن نه اينكه شما را 
اداره كنند. وي با درخواست از فرهادي براي انتخاب 
مديران و مشاوران از كساني كه موجب عدم بازداشت 
شرايط سال 88 مي ش��ود، خاطرنشان كرد: عاوه بر 
اين بايد معاونان از ميان كس��اني انتخاب ش��وند كه 
پيشرفت و توسعه علمي را در دانشگاه ها به بار آورند. 
وي به جلسات خصوصي فراكسيون ها و كميسيون ها 
با فرهادي اش��اره كرد و بيان داشت: فرهادي در اين 
جلسات عنوان كرد كه من سرباز ولايت هستم و دست 

سربازان ولايت را مي بوسم. 
نماينده مردم تهران در مجلس گفت: در مورد بورسيه ها 
به ويژه كساني كه در حق آنها ظلم شد مي خواهيم كه 
ماك عمل آقاي فرهادي مصوبات شوراي عالي انقاب 
فرهنگي باشد و وزارتخانه از سياسي بازي و تحت تاثير 
گروه ها قرار گرفتن بري باش��د. وي با يادآوري س��ابقه 
وزارت علوم فرهادي افزود: امروز ايش��ان پخته تر شده 
و حتماً اين وزارتخانه را كه اكنون حوزه بهداشت از آن 
جدا شده است، بهتر اداره مي كند. نادران رأي مجلس را 
رأي موافق و مشروط برشمرد و گفت: تا زماني كه آقاي 
فرهادي سرباز ولايت هستند و قانون ماك تصميم گيري 
ايشان بوده رأي ما باقي است اما اگر دوباره اين وزارتخانه 

گرفتار جريان هايي شود كه بخواهند به آن طمع كنند 
ما با كس��ي عقد اخوت نبس��ته ايم. ن��ادران در پايان از 

نمايندگان خواست به حاشيه سازي ها اعتنا نكنند. 
   فرهادي: فتنه خط قرمز ماست

در انتها محمد فرهادي وزير پيشنهادي علوم، تحقيقات و 
فناوري پشت تريبون رفت و اظهار داشت: نمايندگان عزيز 
صادقانه بگويم كارنامه علمي و مديريتي خود را در مقابل 
جانفشاني خانواده شهدا و ايثارگران بسيار ناقابل مي دانم 
و چيزي براي عرضه ندارم. از سخنان نمايندگان محترم 
به عنوان موافق و مخالف بسيار بهره جستم اما ترجيحم 
اين است كه به جاي پرداختن به پاره اي از مسائل به متن 
بپردازم، چراكه امروز نيازهاي واقعي جامعه و نياز علمي 
و دانشگاهي متن است. وزير پيش��نهادي علوم تصريح 
كرد: امروز ديد پيشرفت علمي كشور شرط بقاي ماست. 
اينكه چه مي طلبد و فردي كه براي اين مسئوليت معرفي 
مي ش��ود بايد چه ش��رايط و برنامه هايي را داشته باشد 
مدنظر اس��ت چراكه امروز بايد به دنبال معيار باشيم تا 
بتوانيم معيارهاي واقعي را بسنجيم و اجازه مي خواهم به 
معرفي نيازهاي واقعي جامعه و نظام دانشگاهي كشور و 

همين طور برنامه هاي خود بپردازم. 
وزير پيشنهادي علوم با بيان اينكه مسئله محوري امروز 
و آينده كشور مسئله پيشرفت علمي كشور و دانشگاه 
اس��ت، خاطرنش��ان كرد: من اين را به صراحت اعام 
مي كنم بهتر است سخنان امام)ره( را دوباره بخوانيم. 
دانشگاه مبدأ تحولات اصلي جامعه است، چراكه علم 
سبب اقتدار ملي ماست و به اعتبار فعاليت خود در دو 
دستگاه فرهنگ و آموزش و بهداش��ت و قريب به 35 
سال در عرصه هاي مختلف مي گويم اقتضائات علمي 
را از درون دانشگاه هاي جهان استخراج كنيد. بي شك 
پيشرفت علمي عزم ملي را مي طلبد كه بايد به اين امر 
توجه شود. فرهادي با اش��اره به برنامه هاي خود براي 
وزارت علوم گفت: ارتقاي كيفيت آموزش عالي، اعتبار 
علمي رشته ها و مدارك دانشگاهي، حمايت از تبديل 
علم به فناوري هاي مفيد و تجاري سازي آنها از طريق 

اقتصاد دانش بنيان در رأس برنامه هاي من قرار دارد. 
گزينه پيشنهادي وزارت علوم گفت: تأسيس اتاق هاي 
نظريه پردازي و تقويت كرسي هاي آزادانديشي، تنظيم 
سند تحول آموزش عالي كشور، توسعه پايدار براساس 
اقتصاد مقاومتي با ايفاي نقش دانشگاه از ايده تا بازار، 
حركت به س��وي الگوي ايراني- اس��امي دانشگاه و 
توسعه پايدار علم و فناوري و توجه به مسائل فرهنگي 
دانشگاه، پژوهش هاي قرآني و فرهنگ عفاف و حجاب 
و همچنين تعامل فعال با مراكز علمي و دانش��گاهي 
معتبر جهاني از طريق ديپلماسي علم و فناوري نيز از 

اولويت هاي برنامه  وزارت علوم است. 
گزينه پيش��نهادي وزارت علوم با بيان اينكه دانشگاه 
بايد محل آرام، پرتحرك و با نش��اط باش��د، گفت: بر 
اساس برنامه من تشكل ها در چارچوب ضوابط شكل 
مي گيرند و مديريت شده فعاليت مي كنند و نشريات 
نيز بايد در مس��ير انقاب و علم باشند، باور عميق من 
اين است كه براي تحقق اين برنامه ها بايد از مديراني 
بهره گيري كرد كه عاوه ب��ر تدين و ايمان از تخصص 
و توانايي نيز برخوردار باش��ند و تحقق اين برنامه ها را 
فراتر از مسائل حزبي و جناحي بدانند. وي اضافه كرد: 
اگر همين قدر ثمره كار و تاش من و همرزمان شهيدم 
در ستاد انقاب فرهنگي و تأسيس دانشگاه و راه اندازي 
دوره هاي دكترا اكنون به گونه اي شده است كه بار ديگر 
گزينه ايجاد تحول بنيادين در آموزش عالي شده اند بر 
خود مي بالم و از خداوند م��دد مي جويم. فرهادي در 
ادامه خاطرنشان كرد: اگر مجلس به اين جانب اعتماد 
كند بنده به كمك مديراني با صاحيت برنامه تحول 
بنياديني را دنبال مي كنيم كه در راستاي اجراي اسناد 
بالادستي و حمايت هاي مقام معظم رهبري و بر مشي 
اعتدال باشد. وزير پيشنهادي علوم تصريح كرد: بنده 
مواضع و سابقه روشني دارم و فراجناحي بوده و خواهم 
بود. بنده كشوري فكر مي كنم و سرمايه هاي كشور را 
به بهانه هاي مختلف تخريب نمي كنم و پيش از هر چيز 

خود را در محضر خدا و وام دار مردم مي دانم. 
فرهادي تأكيد كرد: فكر مي كنم رأي شما، برنامه هاي 
من و ياري دانشگاهيان مي تواند تقويت پايه هاي نظام 
و پيش��رفت آموزش عالي را به همراه داشته باشد. وي 
پيرامون دانشجويان س��تاره دار نيز گفت: ما به دنبال 
فضاي آرام و با نش��اط علمي در دانشگاه ها هستيم. در 
خصوص دانشجويان ستاره دار نيز بررسي هايي صورت 
گرفته و م��واردي باقيمانده كه با تش��كيل كميته در 
چارچوب قوانين بررسي ها را انجام خواهيم داد. فرهادي 
در خصوص نحوه انتخاب مديران نيز گفت:  شرايط كلي 
انتخاب مديران اين اس��ت كه آنان عالم، متدين و در 
مسير نظام و انقاب باشند و كميته اي براي انتخاب و 
انتصاب ها خواهم داشت و البته در كنار آن مشورت هايي 
با مجلس، ش��وراي عالي انقاب فرهنگي و نهاد مقام 
معظم رهبري در دانشگاه ها در خصوص مسائل فرهنگي 
خواهم داشت. وزير پيشنهادي علوم خاطرنشان كرد: 
بنده هيچ نامه اي را امضا نكرده ام حال اگر اسم هست 
يا نيست نمي دانم. بنده معتقدم فصل الخطاب رهبري 

هستند و فتنه خط قرمز ماست. 
   فرهادي با 197 رأي وزير شد

نمايندگان مجلس ش��وراي اسامي پس از بررسي 
صاحي��ت و برنامه ه��اي محم��د فره��ادي وزير 
پيش��نهادي علوم، تحقيقات و فناوري با 197 رأي 
موافق، 28 رأي مخالف و 10 رأي ممتنع از مجموع 
235 رأي مأخوذه، به وي براي تصدي سكان وزارت 
عل��وم، تحقيقات و فن��اوري اعتم��اد كردند. بدين 
ترتيب پ��س از 15 ماه باتكليفي و س��رگرداني در 
وزارت عل��وم نمايندگان مجلس اي��ن وزارتخانه را 

نجات و به محمد فرهادي رأي مثبت دادند.

سعيد  همتي
   گزارش

   راه دشوار شيخ مذاكره!
ابتكار در مطلبي با تيتر »راه دشوار ش��يخ مذاكره در داخل« از 
مشكات رئيس جمهور در داخل كشور نوشته و تأكيد كرده كه 
ع��ده اي در داخل كش��ور ت��اش دارن��د جلوي پ��اي روحاني 
سنگ اندازي كنند: حس��ن روحاني از   همان روزهايي كه با آن 
عباي نجفي معروفش پاي به عرصه انتخابات گذاش��ت از تغيير در سياست 
خارجي ايران و از بين بردن ابرهاي سوء تفاهم ميان ايران و كشورهاي جهان 
سخن به ميان آورد. اين سخنان روحاني با استقبال مردم روبه رو شد و ايرانيان 
»ش��يخ ديپلمات« را راهي ميدان پاستور و نهاد رياس��ت جمهوري كردند. 
ديوارهاي كشيده شده ميان مرزهاي ايران به همين راحتي فرو نمي ريخت و 
رئيس جمهور با »چكش مذاكره« س��عي ك��رد اعتماد از دس��ت رفته ميان 
ايراني ها و جهانيان را بازسازي كند. مذاكرات هسته اي ايران و كشورهاي 5+1 
به ويژه افزايش سطح شركت كنندگان در اين مذاكرات از كار شناسان به وزراي 
خارجه، گفت وگوي تلفني با اوباما، ديدارهاي متعدد با س��ران كش��ورهاي 
اروپايي، حضور گس��ترده ديپلمات ها و رؤس��اي جمهور و سران كشورهاي 
مختلف در جه��ان و ترويج گفتمان صل��ح در منطقه از نمونه ه��اي بارز اين 

استراتژي روحاني در عرصه سياست خارجي بود. 
روحاني با   همان لبخندهاي معروف در كن��ار لبخندهاي ديپلماتيك ظريف، 
تغيير در عرصه سياست خارجي را كليد زد و باعث تغيير نگاه جهانيان نسبت 
به ايران ش��د. تصوير روحاني از ايران باعث ش��د تا جهانيان كم كم خاطرات 
دوره محمود احمدي نژاد را فراموش كنند. روحاني از ديپلماس��ي مديريت و 
رهبري جهان دولت دهم به س��مت تعامل با جهان رف��ت و اين تفاوت بزرگ 
يك سياس��تمدار كهنه كار كه پله هاي ترقي را به تدريج و با آزمودن س��طوح 
مختلف مديريتي طي كرده بود با رئيس جمهوري است كه مهم ترين منصب 

مديريتي اش، مديريت عمراني شهر تهران بود. 
    

   از خودمان به خودمان
شريعتمداري هم در يادداشتي با تيتر »از خودمان به 
خودمان!« به مذاكرات هسته اي پرداخته و نوشته: در 
حالي كه متأس��فانه دولت محترم در كن��ار مذاكرات 
هسته اي برنامه موازي - PLAN B- ديگري ندارد، حريف با وجود امتيازات نقد 
فراواني كه گرفته است، چند برنامه موازي ديگر را براي پيشبرد اهداف باج خواهانه 
خود با جديت دنبال مي كند كه يكي از با اهميت ترين آنها پروژه كاهش قيمت 
نفت با همكاري مستقيم � بخوانيد  نوكري  مستقيم � دربار آل سعود است. امريكا 
طي دو ماه اخير با عملياتي كردن اين پروژه قيمت نفت را از 120 دلار در هر بشكه 
به 80 دلار رسانده و پيش بيني مي شود كه اين روند تا كاهش 70 دلار ادامه يابد. 

حالا به اين محاسبه سرانگشتي و بسيار روشن و بديهي توجه كنيد. 
ميزان فروش نفت كش��ورمان روزانه يك ميليون بشكه اس��ت يعني در صورت 
عدم كاهش قيمت نفت درآمد نفتي جمهوري اسامي ايران طي هفت ماه آينده 
مبلغ 25 ميليارد و 200 ميليون دلار بود. اما با كاهش ۴0 دلاري در هر بش��كه، 
ميليارد و ۴00 ميليون دلار از درآمد نفتي ما طي هفت ماه آينده كاسته  مبلغ 8  
مي ش��ود يعني، طي هفت ماه آينده الف: مبلغ 2/۴ ميلي��ارد دلار از دارايي هاي 
خودمان را آزاد مي كنند، ب: در مقابل اما دهها ميليارد دلار از دارايي هاي جديد 
نفتي كشورمان را بلوكه مي كنند و ج: ۴/8  ميليارد دلار نيز از درآمد نفتي ايران 
مي كاهند! به بيان ديگر همين امروز دو برابر آنچه  قرار اس��ت بگيريم را از دست 
داده ايم! اكنون بايد پرسيد؛ در كنار مذاكرات هسته اي، چه برنامه موازي ديگري 
تدارك و طراحي كرده ايم؟! و آيا به همين علت نيست كه تنها راه پيش روي را ابراز 
اميدواري به مذاكرات هسته اي مي دانيم؟! اميدي كه روند يكسال و نيم گذشته 
نش��ان از »واهي« بودن آن دارد و انتظار مي رود دولت محترم در كنار مذاكرات 

هسته اي، برنامه هاي موازي ديگري نيز طراحي كرده و به ميدان آورد. 
    

  مذاكره تضمين كننده منافع ملي است؟
رسالت هم در يادداشت روز خود به موضوع مذاكرات 
وين پرداخته و پرسش هاي شش گانه ايي را مطرح 
نموده است. در بخشي از اين مطلب مي خوانيم: ... 
ابتدا بايد توجه كنيم كه مفهومي تحت عنوان »شكست« در مذاكرات حداقل 
براي جمهوري اسامي ايران وجود ندارد. ما در مذاكرات يا به نتيجه مطلوب مان 
مي رسيم، يا اينكه اثبات مي كنيم مانع دستيابي به توافق طرف مقابل بوده است. 
با اين وجود، احتمال عدم توافق در تمام حدود يك هفته مذاكره اخير، بلكه تمام 
سال گذشته وجود داشته و از اين پس هم وجود خواهد داشت. بنابراين بايد رك 

و صريح خودمان را براي عدم توافق آماده كنيم. 
با در نظر گرفتن اين نكات بايد همه بدانيم كه مذاكرات اگرچه ممكن است مفيد 
باشد، اما به تنهايي نمي تواند مشكات كشور را حل كند. بسياري از مشكات 
كنوني نه به خاطر پرونده سياسي هسته اي، بلكه به خاطر ضعف هاي ساختاري 
در مديريت كشور و جامعه خودمان است. اين روزها اجاس اپك نيز در وين 
برگزار مي شود. در اين نشست احتمال ارزان تر شدن قيمت نفت جدي است. 
مخرب تر از تحريم ها و دش��وار تر از مذاكرات هسته اي، اقتصاد وابسته به نفت 
كشور است. همزمان نبود شفافيت در اقتصاد كشور، رونق را از بين برده است. 
بايد به همان اندازه كه نگران پرونده هس��ته اي هستيم، براي اقتصاد آلوده به 
رانت مان نگران باشيم. قطعاً اگر همزمان به مؤلفه هاي اساسي قدرت كشورمان 
مانند افزايش س��رمايه اجتماعي و وفاق ملي بپردازيم، مذاكره كنندگان نيز با 
توان بيشتري مي توانند براي تحقق حقوق كشور چانه زني كنند. دولت نبايد و 

نمي تواند اقتصاد كشور را به مذاكرات هسته اي گره بزند.
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نماي  نزديك

حسن روحاني رئيس جمهور كشورمان در دفاع از فرهادي وزير پيشنهادي علوم، 
تحقيقات و فناوري با بيان اينكه امروز براي پنجمين بار خدمت نمايندگان مجلس 
مي رسم تا وزير پيشنهادي را براي وزارتخانه مهم علوم خدمت نمايندگان معرفي 
كنم، گفت: از همه كانديداي س��ابق و وزراي پيشنهادي سابق كه قبول زحمت 
كردند و به مجلس آمدند و توانستند رأي 70 يا 79 نماينده را در كنار خود داشته 
باشند اما همچنين نتوانستند رأي اكثريت نمايندگان را كسب كنند تشكر مي كنم 

كه براي رضاي خدا خود را آماده كردند. 
رئيس جمهور در رابطه با خصوصيات گزينه پيشنهادي وزارت علوم گفت: فرهادي 
فردي انقابي، مؤمن، معتدل و معتقد به تحول در دانشگاه است، وي معتقد است 
كه دانشگاه از كميت به كيفيت برسد زيرا دانشگاه ما بايد دانشگاه علم و آگاهي به 

سياست باشد نه سكويي براي جناح هاي سياسي. 
وي افزود: فرهادي معتقد است كه دانشگاه بايد آرام و مركز علم باشد، دانشگاه 
بايد با مش��كات جامعه توأم باشد و اگر مش��كاتي در هر زمينه اي وجود دارد 
دانشگاه بايد به كمك بيايد. روحاني خاطرنشان كرد: ما تنها اقتصاد دانش بنيان 
نمي خواهيم بلكه سياست، فرهنگ، تعامل مجلس و دولت و حركت قواي سه گانه 

نيز بايد دانش بنيان باشد، آنچه در اختيار داريم در كنار وحي كه بالاترين مسير 
هدايت ما است عقل و علم است و اينها در كنار هم مي تواند ما را به مقصد نهايي 

برساند تا به نقطه اي برسيم كه ايران مرجع علم منطقه و جهان اسام باشد. 
رئيس جمهور اظهار اميدواري كرد كه نمايندگان با شناختي كه از فرهادي دارند و 
با سابقه اي كه وي در مقاطع حساس در وزارت علوم و بهداشت داشته است با رأي 
قاطع از اين وزارتخانه گره بازكنند تا وزير انجام مسئوليت كرده و دانشگاه نشاط 
خود را بازيابد. وي گفت: اين ايام كه ايام بس��يج و نيروي دريايي است را تبريك 
مي گويم، امام راحل در پنجم آذرماه سال 58 در يك سخنراني فرمودند ما به يك 
ارتش 20 ميليوني نياز داريم و حتي اينگونه تعبير كردند كه جوانان ما بايد آموزش 
ببينند نه اينكه استفاده از تفنگ را هم بلد نباشند، امام)ره( فرمودند ما 20 ميليون 
تفنگدار لازم داريم و ارتش 20 ميليوني كليد خورد و در جنگ تحميلي نيز نقش 
بزرگي را ايفا كرد كه امروز هم نقش بزرگي بر دوش دارد. وي در پايان خاطرنشان 
كرد: نيروي دريايي هم در همان ماه هاي اوليه موفقيت هاي بزرگي را به دس��ت 
آورد و پس از آذر س��ال 59 نيروي دريايي عراق در خور عبدالله حبس شد و كار 

ناوچه پيكان و رشادت نيروي دريايي از ياد ملت ايران نمي رود.
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